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Centerbykontaktudvalgets møde den 2. november 2023 
 
 
 
Tid og sted: 
Torsdag den 2. november kl. 16.30 til 18.00. 
Kibæk Krydsfelt, Glassalen 
 
 
Medlemmer: 
Gitte Kiel, Kibæk Lokalråd 
Preben Staal, Kibæk Lokalråd 
Dorthe Viborg, Sdr. Felding Lokalråd 
Anne Marie Christensen, Sunds Borgerforening 
Martin Bøgelund, Sunds Borgerforening 
Mogens Lindvig, Vildbjerg Borgerforening 
Birthe Luckmann, By- og Erhvervskoordinator, Vildbjerg 
Ulrik Hyldgaard, Byplanudvalget 
John Thomsen, Miljø, infrastruktur og naturudvalget 
Tommy Jonassen, Teknik og Miljø 
Lisbet Rørbæk Abildtrup (sekretær og referent) 
 
 
Andre deltagere: 
 
 
Afbud: 
Jens Peder Kristiansen, Aulum Handelsforening (observatør) 
Kenneth Storm, Aulum Erhvervsudvikling 
Lars Chr. Svane, Sdr. Felding Lokalråd 
Thomas Høgh Mouritsen, Aulum Borgerforening 
  

 
BY, ERHVERV OG KULTUR 
 

 

Planafdelingen 
Rådhuset, Torvet 
7400 Herning 
Tlf.: 9628 2828 
 
beklr@herning.dk 
www.herning.dk 
 
Kontaktperson: 
Lisbet Rørbæk Abildtrup 
 
Dato: 20. november 2023 
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Dagsorden 

1. ”Byerne rundt” - kort gennemgang af de enkelte centerbyer (v. alle) 

2. Forventningsafstemning mellem centerbyer og kontaktudvalg – bl.a. ift. drift (v. Martin 

Bøgelund) 

3. Planer for centerbyernes bymidte efter f.eks. kloakseparering (v. Birthe Luckmann) 

4. Hvordan integreres nybyggerområderne i udkanterne af centerbyerne? (v. Birthe 

Luckmann) 

5. Status på forskønnelsesprojekter (v. HK) 

6. Orientering om brug af lokalbibliotekerne til møder mm. (v. HK) 

7. Møder i 2024 (v. HK) 

8. Eventuelt  

AD. 1  
Kibæk:  
Cykelstien er indviet. 
Der forventes støjskærme op langs Vardevej i 2026. Lokalrådet inddrages i processen. Borg-
mesterkontoret flyttede ud i august – en god dag, god ide. Julebelysningen – LED slukkes 
ikke, alm gadelys slukkes, men dette skulle ikke være et problem for julebelysningen. Kibæk 
Mølle er blevet en kulturinstitution med mange events. Idrætsforeningen er aktiv - der arbej-
des pt. på to paddel-baner. Tæt/lav bebyggelse – afgangsprojekt vedr. seniorboliger fra lokal 
nyuddannet arkitekt, Ulrik Hyldgaard meddeler, at HK er klar til at lave planlægningsarbejdet, 
så det kan realiseres. 
 
Vildbjerg:  
Kloakseparering pågår. Handelsforeningen har været aktiv med arrangementer, bl.a. hallo-
ween med open by night. Der er afholdt møde vedr. green city 2.0 med bæredygtig Herning. 
6. Klasse i entreprenørskabsuge var en succes. 
 
Sdr. Felding: 
Ros til Michelle (Kultur og Fritid) – 150.000kr fra HK til Dambo Trold. Bålhytte v Skjern Å 
(130.000 kr. fra fond) - der skal findes en ny placering da nogle naboer har klaget. Trafiksik-
kerhed på Vardevej – der er problemer med støj, Tommy Jonassen meddeler, at der laves 
en hastighedsmåling, der tages udgangspunkt i. Man er i gang med at sammenlægge flere 
foreninger, så man står stærkere. Positiv tilbagemelding vedr. deltagelse i cykelhandlingspla-
nen (som udarbejdes af Herning Kommune.) 
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Paddel-baner arbejdes der på. Der har været afholdt Kulturfest, halloween mm.  
 
Sunds: 
Der arbejdes på en trampe/cykelsti ud til hytteskoven, den blev skåret over ved etablering af 
omfartsvejen. Til inspiration hat BF fået lavet ”julehytter” v erhvervsskolen, der kan klappes 
sammen til forskellige arrangementer. Der drømmes stadigvæk om lys på cykelsti. Biogas-
anlæg i Ikast kommune vil afføde en del tung trafik, som Ilskovvej ikke kan klare – man vil 
gerne have HK ind over her - Tommy Jonassen meddeler, at der bliver lavet en trafikanalyse 
for at klarlægge konsekvenserne. Kloakseparering pågår – det trækker ud (begrundelsen er, 
at det er en udfordring at grundvandet står højt). Fortov på Skivevej trænger meget til en ud-
skiftning. 
Madpakkehuset ved søen har været udsat for hærværk. Kan HK gøre noget – kamera, låse-
løsning eller andet (f.eks. med sundhedskort)? HK undersøger mulighederne. 
Sunds borgerforening savner ny kontaktperson fra NGO efter Thomas Brandt Ebbesen er 
rejst (vedr. vandspil ved Søgården).  
 
Ny kontaktperson er Asger Astrup Kristensen, ngoaa@herning.dk,  tlf. 25735227. 
A22 
AD. 2 
Der har været forslag til budgetforhandlingerne om at hver centerby skulle have 100.000 kr. 
(projektudviklingsmidler til div. ifm. byernes frivillige arbejde), hvilket desværre ikke kunne 
bevilges. Centerbyerne forventer, at HK sørger for at de off. grønne områder ser ordentlige 
ud.  
 
Der savnes midler/ressourcer til projekter på eksisterende nedslidte områder (f.eks. stadion i 
Sunds). Må BF selv slå græsset, lave hegnet osv. Ulrik Hyldgaard opfordrer til at man søger 
fonde til at komme i gang (til rådgivning/projektudvikling). 
 
Der bruges mange kræfter fra de frivilliges side på at der snakkes og aftales med HK, men 
der sker ingen udbedringer.  
I Herning er der kommunale folk til de opgaver, som udføres af frivillige i centerbyerne. 
 
John Thomsen meddeler, at der er ikke økonomi til at holde de grønne områder så pæne 
som man kunne ønske sig. Der vil ske en tilpasning af standarden overalt i kommunen. HK 
har vurderet i hver by, hvor det giver mening at spare på plejen/driften - en faglig vurdering. 
Dette behandles på Byrådet i nov. 2023. Plejeniveauet skal være det samme i hele HK. 
HK vil gerne gå i dialog om, at centerbyerne evt. selv kan gøre mere. 
 
Byerne vil gerne høres i beslutningen om, hvor der evt. skæres ned på driften, da de kender 
byerne og ved hvilke grønne områder, der bliver brugt osv. 
Er der adgang til plejeplaner, som byerne kan se? HK undersøger dette. 
 
Den tidlige dialog mellem centerbyer og HK efterlyses generelt fra centerbyerne, så man kan 
tilpasse projektet, når man alligevel er i gang. 
 
Et godt eksempel er Brugsens Have i Sdr. Felding, hvor plejen varetages af en gruppe pensi-
onister (dog et problem at komme af med affald, hvilket HK ikke hjælpe med uden det bliver 
lige så dyrt, da systemet er ufleksibelt). 
 
 
AD. 3  

mailto:ngoaa@herning.dk
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Se AD 2. 
AD. Mobil: 50939518 
AD. 4 
Vildbjerg efterlyses ideer til hvordan de nye boligområder i udkanten af byerne kobles på by-
erne? Via gode stisystemer. Der er ikke tænkt på i de andre centerbyer, at det er et problem.  
 
AD. 5 
 
Kibæk – der kommer en sag på BYB den 20. nov. vedr. anlægsprojektet/placering af ung-
domsknudepunktet ifm. områdefornyelsen. Arbejdet med byidentitet og hjemmeside kører 
også (præsentation af en nye hjemmeside den 20. nov.). 
 
Sunds – grundejere i hovedgaden har fået tilbud om udskiftning af belægning ifm. udskiftning 
af fortov. Tilfredshed med projektet i hovedgaden.   
 
Aulum – Forskønnelse af rundkørsler.  
Det undersøges om det projekt, som borgergruppen ønsker, kan anlægges i rundkørslen. 
Det er usikkert om rundkørslen kan bære vægten af det ønskede anlæg – HK skal sikre sig, 
at jernbanetunnelen under rundkørslen kan bære. Der er bestilt statiker. 
 
Aulum – Markedspladsen. 
Der er ikke flere midler i projektet. Rampen til den runde p- plads justeres, så den bliver mere 
tilgængelig (udføres af Drift). Ønsket om 2 handicap-pladser på den store p-plads efterkom-
mes ikke nu. Det kræver inddragelse af p-plads samt ekstra asfaltarbejde i den nye asfalt. 
Der henvises til 4 pladser på den runde plads tættere på indgangen. 
 
 
AD. 6 
 
Alle lokalbibliotekerne kan bruges til at mødes og være sammen uformelt, men de kan også 
bruges til at holde møder eller mindre forsamlinger.  
 
Bibliotekerne i hhv. Aulum og Kibæk har deciderede mødelokaler som borgerne kan bruge: 
 
Biblioteket i Aulum: 
Lokalbibliotek centralt beliggende midt i byen. I tilknytning til biblioteket er der flere mødelo-
kaler: Den gamle rådssal (plads til ca. 50 personer), Musiklokalet på 1. sal (plads til ca. 150 
personer, men så mange stole er der dog ikke) og Mødestedet, som er et lille lokale, hvor 
der altid er fri adgang i bibliotekets åbningstid. Det er muligt at booke Den gamle rådssal og 
Musiklokalet. 
 
Biblioteket i Kibæk: 
Lokalbibliotek beliggende i den sydlige ende af Kibæk – nabo til Lægehuset. Der er et mindre 
mødelokale (plads til ca. 10-12 personer) i tilknytning til biblioteket. Der er altid fri adgang til 
mødelokalet i hele bibliotekets åbningstid. Lokalet kan evt. bookes ved henvendelse til per-
sonalet på lokalbiblioteket. 
 
Vildbjerg har også mødelokaler. 
 
 
AD. 7 
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Der ønskes afholdt 3 møder som i 2023.   
Møderne skal som udgangspunkt ligge om torsdagen kl. 16.30-18.00 
Mødedatoerne for 2024 er: 
 
14/3 
20/6 
21/11 
 
AD. 8 
Vedr. julebelysning har Martin Frandsen (Vej og Trafik) overblik over hvilken vejbelysning, 
der er natslukning på.  
Der er igangsat samarbejde med Marius Reese vedr. seniorboliger. 
I Vildbjerg og Sdr. Felding har en dagligvarebutik interesse i at placere sig – det ønsker man 
ikke politisk (ikke at ødelægge bymidterne). 


